
 
 

 
 

 

 

Forretningsudvalgsmøde tirsdag den 21. maj 2024 kl. 19.30 
Sted: Hos Merethe, Stallinggårdvej 1, 8462 Harlev  
 

Deltagere: Sol Hansen, Søren Danielsen, Sol Hansen, Carsten Dam Hyldal, Per 
Thygesen, Helle Fallesen og Merethe Jelsbak Raundahl 

Afbud: Marie Hastrup, Helene Juul Munch; Nina Overgaard 
 
Referent: Helle og Merethe 

Referat med kursiv  
 

Dagsorden: 
  

1. Godkendelse af dagsorden  

 
Godkendt 

 
2. Orientering fra formanden 
 

2.1 Invitation til indvielse af stier ved Sjelle den 1. juni kl. 11.00. se bilag 
1. Sol deltager måske og svarer på initiationen.  

2.2 Årets Bernhardt 2024 – emnet ”Gårdmiljø”. Deadline 26. maj – se 
bilag 2. Vi indsender ingen forslag.  

2.3 Strategisk byrum. Status vedr. kontaktperson.  
Marie Cecilie Overgaard Nielsen, Projektleder, +45 41 85 69 20, 
Mcon@aarhus.dk, bylivogbymiljoe@mtm.aarhus.dk har taget over for 

Maja pt. Marie har været i Teknik & Miljø i snart 8 år, og arbejder 
meget med byrum, byudvikling og kunstprojekter. Hun er blevet 

briefet af Troels, min kollega, som er arkitekten bag projektet. Næste 
skridt for ham og jeg bliver at snakke med de erhvervsdrivende og 
høre dem om de vil afgive lidt af deres arealer til det fælles byrum – 

når vi ved mere, skriver jeg til dig. Arbejdet med helhedsplanen og 
erhvervsparken er stadig Rikke, som du tidligere har været i dialog  

med sammen med Maja. 
 

Orienteringen blev taget til efterretning 

 
3. Punkter til drøftelse:  

3.1 Endelig udkast til samarbejdsaftalen mellem Aarhus Kommune og 
Fællesrådene i Aarhus Kommune – se bilag 3. v. Merethe.  

 

Hvordan kan vi leve op til forventningerne om den store frivillige indsats 
samarbejdsaftalen lægger op til. Herunder den løbende opsøgende indsats i hele 

lokalområdet. At vi skal være talerør for medlemmer og ikke medlemmer. At 
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bestyrelsen skal være mangfoldig og favne bredt. Intentionen er vi HELT enige i, men 
er interesseret i og høre, hvordan vi kan sikre det, når folk ikke står i kø for at blive 

en del af bestyrelsen. Samarbejdsaftalen rummer mange opgave der er kræver meget 
at skulle varetage for frivillige kræfter. 
 

Hvilken understøttelse er det reelt vi kan få fra kommunen? 
Problematisk at enkeltpersoner skal kunne være medlemmer af fællesrådene 

 
Hvilken indflydelse er det vi reelt har i forhold til de beslutninger der træffes af 
kommunen? 

 
Uligheden mellem byområder bliver større i forhold til befolkningsstørrelse. Jo flere 

borgere er der i et lokalområde jo flere ressourcer er der at trække på.   
Helle, Marie og Merethe deltager i fællesrådsseminariet den 27. maj, hvor 
ovenstående holdninger/bekymringer/spørgsmål bringes med.  

 
4. Økonomi 

4.1 Nordea_legitimering_er det lykkes for alle.? 
 
Alle mødedeltaerne er nu være legitimeret.  

 
5. Kommunikation og PR 

5.1 Næste nummer af Paraplyen_Status og muligt indhold.  
Opfølgning på arrangementet med Clement. 
Evt. turforslag til Sjelle med kort. Stien indvies den 1. juni (Sol). 

Evt. information omkring borgerinddragelse. 
Status på erhvervsparken. 

  
6. Byudvikling, natur og miljø 

 
6.1 Orientering om afgørelse, S2024-11099 Landzonetilladelse til opførelse 

af enfamiliehus samt uopvarmet garage (Landzone), Framlevvej v. 

Merethe 
Godkendt af Aarhus Kommune 

 
Tages til efterretning 
 

6.2 Titlen er "Byens udvikling- seniorernes muligheder". Foreningen til 
udvikling af alderens muligheder afholder d. 22. maj 14.30 -16.30 i 

Klostercafeen, Klostergade 37, Aarhus C et åbent møde med 
stadsarkitekt Anne Mette Boye v. Merethe. Se bilag 4 

 

Der er ikke mulighed for deltagelse fra bestyrelsen. 
 

6.3 Blomsterfrøpuljen åbnes igen – ansøgningsfrist 1. september – se bilag 
5. v. Merethe.  

Helene/Marie laver et opslag på Facebook med opfordring til at søge puljen og lægger 

information herom på fællesrådets hjemmeside.     
 

7. Infrastruktur og erhverv 



7.1 Nabohøring Erhvervsparken i Nord_onsdag den 29. maj kl. 17-18.30 v. 
Merethe.   

Tilmelding til: inddragelse@mtm.aarhus.dk, og skrive hvor mange I 
kommer. Tilmelding skal ske senest fredag den 24. maj kl. 12.00. 

 

Det fremgår ikke klart af indbydelsen, hvad der er vi kan få indflydelse på.  
Sol deltager. Per, Søren og Merethe deltager måske. 

 
7.2 Flytbare fartmåler Hans Dalsager, Bygmarksvej 31, 8462 Harlev J v. 

Søren  

Søren tager henvendelse til Lars Clausen. Opfordring til at se nærmere på fart samt 
placering af skilte. 

 
7.3 Kolt-Hasselager Fællesråd eftersøger opbakning til forslag om fælled 

midt i byen. Se bilag 6 

 
Et godt initiativ, der understøtter fællesrådets visioner i Harlev og omegn. Da forslaget 

omhandler et andet område vil vi lade det op til folk selv, hvorvidt det vil støtte 
forslaget. Det samme gælder bestyrelsesmedlemmerne. Helene/Marie laver opslag på 
Facebook, så folk kan tage stilling til, hvorvidt de vil støtte det.  

 
7.4 Prioritering af anlægsønsker i Harlev og omegn v. Sol. Sol præsenterer 

en nyetableret, opdateret liste. Næste skridt: sende listen til Aarhus 
Kommune (Sol).     

Udskydes til næste møde. Sol udarbejder forslaget til næstkommende møde.  

 
8. Fællesskaber på tværs / fællesskabets by  

8.1 EP-arrangement 14.maj med Ræson omkring Europarlaments valget kl 
18.30-21. Spisning og drøftelse af mulige emner, der kan bringes op, 

paneldebat og mingling. Tilbagemelding om afvikling og nyt initiativ v. 
Merethe 

Deltagelsen var ikke så høj som håbet. Men i fht. en valgdebat er et fremmøde på 70-

80 stykker godkendt. Der var en livlig debat, mange konstruktive spørgsmål fra salen 
og mange positive tilkendegivelser efterfølgende om, at det var et godt arrangement.  

Indledningsvis gav Clement en kort indflyvning til aftenens debat, hvorefter spørgsmål 
blev kvalificeret og ”trykprøvet” i en mundtlig proces. Det var også muligt at skrive 
sine spørgsmål med navns nævnelse og anonymt. En proces Ræson og Clement ikke 

tidligere har prøvet, men som fungerede rigtig godt.   
Der var fire politikere. Tre meldte afbud umiddelbart før, men der var virkelig gode 

drøftelser, debat og konstruktiv dialog skarpt faciliteret af Clement Kjersgaard.  
  
Helene/Marie laver opslag på Facebook og hjemmesiden med opfordring til at stemme 

ved EP- valget den 9. juni. Hovedbudskabet skal være; ”At 80 procent af alle politiske 
dagsordenspunkter i kommunalt og regionalt regi er påvirket af beslutninger, der er 

truffet i EU. Det er derfor SÅ VIGTIGT, at vi alle tager stilling og bruger vores 
stemmeret”.  
 

Clement var meget positiv og vil gerne komme igen til efteråret. Vi drøftede at et 
muligt oplæg kunne omhandle generationskløften. En eftermiddag/aften, hvor vi 



gerne vil inddrage de unge, så ”vi ikke blot taler om dem”, men at vi inddrager dem 
aktivt. Det kunne være en mulighed at lave dette i fællesskab med skolen.     

 
 

8.2 Frivillige til EP-valget den 9. juni. Der efterlyses frivillige til at hjælpe. 

Helene laver facebook-opslag. 
Marie/Helene laver et opslag på facebook med opfordring til at hjælpe. 

 
8.3 Detektorfører Michael Rønde_Tilbyder hjælp til afvikling af 

metaldetektor-arrangement for børn og unge, som vi har drøftet 

tidligere.  
Tages med i Fællesskaber på Tværs som et mulig arrangement. Merethe tager den 

indledende dialog med Michael. Helle er tovholder på muligt arrangement.  
 

8.4 Arbejdsgruppe for mødested i Byparken. Nina har meldt fra andre der 

vil være tovholder på denne? 
 

I den kommende version af Paraplyen søger vi efter frivillige, der vil indgå i en 
arbejdsgruppe omkring udviklingen af Byparken. På baggrund af henvendelser lægges 
en plan for den videre proces. Vi har en aktiv, der allerede har meldt sig.  

 
9. Eventuelt 

 
8.1 Mødedatoer for 2024: 
onsdag den 21. maj kl. 19.30 (Hos Merethe) 

onsdag den 21. august kl. 19.30 (Hos Helene) 
onsdag den 23. oktober kl. 19.30 (Hos Nina) 

onsdag den 4. december kl. 19.30 (Hos Sol).         
 

Togforbindelse forventes at blive tre gange så dyrt som først antaget. En 
dobbeltsporet vil koste yderligere. Uden en dobbeltsporet bane vil der ikke blive 
et stop i Harlev, hvorfor banen ikke vil skulle være til fordel.      

 
Der er en positiv dialog omkring etablering af sti for enden af Labing Landevej 

og Kringlen.             
 
 

 
Bilag 1  

Indvielse af stier ved Sjelle 
 
Indvielse af stier omkring Sjelle 1. juni 

Kom med ud i naturen! 
 

Alle borgere i Sjelle 
store som små 
samt andre interesserede 

og projektets partnere 
 

inviteres til indvielse af nye trampestier 



omkring Sjelle 
Lørdag 1. juni kl. 11 

ved kirken / branddammen 
 
Vi fortæller om stierne og projektet 

og afslører den nye infotavle ved kirken 
 

Herefter går vi en første tur ad 
’Hestehaveruten’ og ender ved skolen 
hvor der vil være lidt at styrke sig på 

(man kan gå ad forskellige ruter til skolen) 
 

Alle er velkomne! 
 
Med venlig hilsen Sjelle Bylaug 

Partnere: Den fri Hestehaveskole og Sjelle Kirke 
 

Bilag 2 
Kære Fællesråd i Aarhus Kommune, 
  

Så er Årets Bernhardt 2024 skudt i gang. 
  

Med kulturprisen ”Årets Bernhardt” ønsker Foreningen for  Bykultur at henlede både 
beboere og politikeres opmærksomhed på byens og nærområdernes talrige værdifulde 
miljøer, 

der i det daglige bevares og videreudvikles succesfuldt af både beboere, ildsjæle og 
fagfolk. 

  
Nu igangsætter vi dette års udgave af kulturprisen, jf. den indledende artikel, som er 

på Stiften.dk i dag og i morgen kommer i selve avisen: 
https://stiften.dk/byudvikling/vi-skal-have-fundet-byens-bedste-baggaard-kom-med-
dit-forslag?teaser-referral=9845fa34-48e7-42ec-a707-865682061c98-12 

  
Foreningen for Bykultur i Aarhus efterlyser således kandidater til bykultur-prisen Årets 

Bernhardt, der i år har temaet ”Gårdrum”. 
Vi starter derfor jagten på kandidater til Bernhardt-prisen og opfordrer folk til at 
sende en indstilling ind på deres favorit-baggård eller gårdrum. 

Så nu er det igen tid til at kigge sig omkring i byen og resten af kommunen efter gode 
kandidater. 

  
Her kan fællesrådet hjælpe til. Har I kendskab til et særligt gårdrum i jeres område, 
hvor der gøres en indsats for at skabe sammenhold og fællesskab? 

Måske kan I prikke lidt til nogle af jeres kontakter/bekendte rundt om i området med 
henblik på at indstille en kandidat? 

Det vil glæde os, hvis I vil hjælpe til med udbredelsen og dele med jeres netværk. 
  
Indstillinger kan indsendes til og med 26. maj, og herefter udvælger vi i 

Foreningen for Bykultur tre finalister. Vinderen findes derefter ved en afstemning i 
Stiften, som løber fra den 3. juni frem til 9. juni. 
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Der er altså under 2 uger til at fremsende en indstilling. Så hjælp os 
gerne hurtigt med at få nogle emner frem i lyset! 

  
Der skal  indsendes en mail med en kortere beskrivelse af kandidaten sammen med et 
foto af stedet og kontaktoplysninger på en person, der står for gårdrummet, eller som 

har gjort en særlig indsat for det. 
Mailen skal sendes til journalist Morten Svith: mosv@stiften.dk senest 26. maj. 

Dermed vil forslaget så være i spil, når foreningens dommerkomité udvælger de tre 
gårdrum/baggårde, der i en finaleafstemning kæmper om dette års Bernhardt-pris. 
Afstemningen foregår og kan følges på stiften.dk i perioden 3. – 9. juni. 

Fredag den 14. juni bliver Årets Bernhardt 2024 – præmien er en Aarhus-bænk med 
plakette – overrakt til vinderne i det sejrende gårdrum, hvor Foreningen for Bykultur 

er klar med fadøl, vand og pølser på grillen. 

Det er byens til den tid tidligere Stadsarkivar, Søren Bitsch Christensen - fra 1. juni 
vicedirektør for Kulturarv på Det Kgl. Bibliotek - der overrækker Årets Bernhardt. 

 
Måske kunne foreningens hjemmeside også have jeres 

interesse?: https://www.bykultur.dk/ 
  
  

Med venlig hilsen 
Foreningen for Bykultur i Aarhus 

Einar Rud Pedersen 
26.81.17.96 
formand@bykultur.dk 

 
 

 
 

Bilag 3 
 
Endeligt udkast til samarbejdsaftale mellem Aarhus Kommune og 

Fællesrådene 
 

 
Udkast V6: Revideret d. 14. maj - efter præsentation for fællesrådene på møder d. 
23. april, 25. april, 

29. april og 7. maj 2024. 
Udkast V7: Revideret d. 17. maj af arbejdsgruppen. 

Afventer endelig rev. af jura. 
 
Endeligt udkast til samarbejdsaftale mellem Aarhus Kommune og fællesrådene 

 
Aftalen er gældende fra 1. januar 2025. 

 
Overgangsperiode i forbindelse med ny samarbejdsaftale: 
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Fordi der er tale om centrale ændringer i medlemskabet af fællesrådene i forbindelse 
med 

samarbejdet mellem Aarhus Kommune og fællesrådene etableres der en 
overgangsperiode til vedtægtsændringer i fællesrådene, som nævnt i afsnit 8. 
 

Overgangsperioden betyder, at: Fællesråd, der er gratis for individuelle borgere og 
med individuel stemmeret, betragtes som værende repræsentative i forbindelse med 

samarbejdet. 
 
Fællesråd, der ikke er åbne for individuelle medlemmer, eller opkræver kontingent fra 

individuelle medlemmer, skal finde en måde at synliggøre et bredt udsnit af 
synspunkterne fra lokalområdets beboere i forbindelse med samarbejdet i 

overgangsperioden. 
 
Fællesråd hvor borgere ikke har individuel stemmeret skal finde en måde at 

synliggøre et bredt udsnit af synspunkterne fra deres individuelle medlemmer i 
forbindelse med samarbejdet i overgangsperioden. Overgangsperioden slutter den 31. 

december 2026, hvorefter alle vedtægtsændringer skal være i overensstemmelse med 
indholdet af nedenstående samarbejdsaftale og godkendt af fællesrådets 
bestyrelser. 
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Forståelse af “repræsentativitet” i forbindelse med samarbejdet. 
Bestyrelsen skal arbejde aktivt for at indhente et mangfoldigt udsnit af borgernes 
synspunkter til de situationer og sager, hvor bestyrelsen repræsenterer fællesrådet og 

repræsentere det mangfoldige udsnit af synspunkter og holdninger i samarbejdet. 
 

Derfor vurderes repræsentativitet på, hvorvidt borgerne i et område føler sig 
repræsenteret af fællesrådet. 

 
1: Formål med aftalen: 
Formålet med denne samarbejdsaftale er at fastlægge betingelserne for samarbejdet 

mellem fællesrådene og Aarhus Kommune. Betingelserne skal understøtte den 
fortsatte udvikling af samarbejdet mellem Aarhus Kommune og fællesrådene. 

 
Formålet med aftalen er også at fastlægge nogle rammer, der understøtter en fortsat 
udvikling af samtlige fællesråd i deres arbejde som frivillige i lokalområderne, så 

fællesrådene bliver en endnu stærkere hovedaktør i Byrådets ønske om 
borgerinddragelse. 

2: Baggrund for aftalen: 
Fællesrådene er selvstændige lokale fora, som er opstået efter kommunalreformen i 
1970. I skrivende stund tæller Aarhus 38 fællesråd. En stor del af fællesrådene har 

bl.a. udarbejdet lokalsamfundsbeskrivelser, der skal være et dialogværktøj i 
samarbejdet om inddragelsen i områderne. 

Fordi fællesrådene er selvstændige fora, og ikke er nedsatte paragrafudvalg, 
fokuserer denne aftale på betingelser, der understøtter samarbejdet og udvikling af 
samarbejdet mellem Aarhus Kommune og fællesrådene. 

Samarbejdsaftalen giver fællesrådene nogle fordele i form at et tættere samarbejde 
med Aarhus Kommune og den giver fællesrådene en indgang til forvaltningen og 

Byrådet.  



Derfor rummer aftalen en række forpligtigelser for fællesrådene og Aarhus Kommune, 
der skal bidrage til at realisere formålene beskrevet ovenfor. 
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Fællesrådene skal være et lokalt talerør og organ for alle lokale borgere, foreninger, 

institutioner, virksomheder m.fl. i fællesrådets område, hvor såvel medlemmer som 
ikke-medlemmer, er repræsenteret i fællesrådets arbejde. 

For at kunne arbejde for formålet om at være en hovedaktør i borgerinddragelsen, 
skal fællesrådene være åbne for alle borgere uanset deres foreningsstatus, såvel som 
foreninger, institutioner, erhvervsdrivende m.fl. 

Som borger i et lokalområde skal man kunne genkende sammensætningen af 
områdets beboere i bestyrelsen og dens arbejde. Derfor skal fællesrådet arbejde 

aktivt for, at bestyrelsen er sammensat på en mangfoldig måde og på en sådan måde, 
at alle områdets medlemmer og borgere kan få indflydelse på fællesrådets arbejde. 
 

Fordi det endelige beslutningsmandat i konkrete plansager ligger i Byrådet, er det 
primære formål for samarbejdet mellem Aarhus Kommune og fællesrådene, at 

fællesrådene bidrager med viden om lokalområderne og igennem samarbejdet 
opbygger en konstruktiv og positiv relation til Aarhus Kommune, der skal vægte 
højere for begge parter end de enkelte sagers udfald. 

I samarbejdet mellem fællesrådene og Aarhus Kommune skal der være plads til 
uenighed med respekt for forskellige synspunkter. Samarbejdet skal altid være 

konstruktivt og løsningsorienteret, og samarbejdsforholdet skal altid være ordentligt. 
Det handler om at skabe den bedst mulige proces sammen, hvor alle får muligheden 
for at give deres synspunkter til kende. 

 
”Ny Aarhusmodel for borgerinddragelse” beskriver et generelt samarbejdskodeks for 

borgerinddragelsen, som er gældende for alle former for samarbejde i forbindelse med 
inddragelse. Byrådspolitikere og kandidater til Byrådet kan som alle andre borgere 

være bestyrelsesmedlemmer i et fællesråd. Det er nødvendigt, at bestyrelsen for 
fællesrådet afstemmer denne dobbeltrolle i forhold til interessekonflikt i konkrete 
sager, så fællesrådene og deres bestyrelser ikke gøres til fora eller organ for 

partipolitiske holdninger og beslutninger. 
 

3: Indgåelse af aftalen  
Samarbejdsaftalen indgås mellem det enkelte fællesråd og Aarhus Kommune. 
Samarbejdsaftalen skal derfor ikke ses som en aftale mellem Aarhus Kommune og 

fællesrådene som en helhed. 
4: Betingelser for aftalen 

Fællesrådet skal arbejde aktivt for at imødekomme de forpligtelser i forbindelse med 
samarbejdet, som denne aftale fastsætter og kunne vise, at der arbejdes aktivt for 
dette. 

 
5: Fællesrådenes kerneopgave 

Fællesrådene er ansvarlige for at være med til at arbejde for den gode og 
repræsentative 
borgerinddragelse i samarbejde med Teknik og Miljø. Fællesrådene er også et led i 

forventningsafstemningen mellem Byrådet og borgerne i forbindelse med 
borgerinddragelse. 



Fællesrådet skal identificere fælles ønsker og fælles behov i lokalområdet og formidle 
disse videre igennem samarbejdet med kommunen. 

Fællesrådet formidler og informerer borgerne om aktiviteter i sit område med 
understøttelse af Aarhus Kommune og opretholder en kontinuerlig kontakt med sine 
borgere. 

Fællesrådene har ansvaret for at videreformidle borgerhenvendelser i forbindelse med 
konkrete sager til Aarhus Kommune, som overbringes til fællesrådene fra borgerne. 

 
Medlemmer af fællesrådet og de øvrige borgere, foreninger m.fl. har deres egen 
forhandlingsret overfor Aarhus Kommune uanset fællesrådets holdninger og 

indstillinger. 
Fællesrådene skal skabe åbenhed og samhørighed, hvor borgerne kan forvente, at 

fællesrådene arbejder for at få indflydelse i forbindelse med borgerinddragelse og få 
belyst og gjort opmærksom på relevante temaer for lokalområdet, og arbejde for en 
helhedsorienteret og bæredygtig udvikling af lokalområderne. 

 
Fællesrådene skal skabe eller understøtte lokale samarbejder og initiativer i deres 

områder mellem borgere, foreninger, institutioner og erhvervsdrivende og fremme 
fælles sager.  
 

6: Medlemmer af fællesrådene. 
For at et fællesråd kan indgå i et samarbejde med Aarhus Kommune om 

borgerinddragelsen skal fællesrådet være åbent for deltagelse for alle borgere uanset 
tilhørsforhold til f.eks. en lokal forening eller andet. 
 

Det er desuden et krav, at det er gratis for privatpersoner at blive medlem af 
fællesrådet, så alle har lige mulighed for at udøve sin demokratiske indflydelse i 

forbindelse med samarbejdet med Aarhus Kommune. 
 

Individuelle borgere med bopælsadresse i fællesrådets lokalområde samt lokale, 
foreninger, institutioner og erhvervsdrivende kan blive medlemmer af fællesrådet. 
I forbindelse med samarbejdet med Aarhus Kommune skal fællesrådet kunne 

repræsentere et bredt udsnit af holdninger og synspunkter i sit område. Derfor er det 
et krav, at alle medlemmer har stemmeret, og at alle medlemmers stemmer vægtes 

lige, uanset om man er medlem som borger, forening, erhvervsdrivende m.m. 
Personer med erhvervs- og bopælsadresse i samme område, kan ikke stemme 
dobbelt. 

 
7: Bestyrelsen 

Bestyrelsen varetager den daglige ledelse af fællesrådet, forestår møder og håndterer 
dets anliggender. 
Bestyrelsen repræsenterer og tegner fællesrådet mellem generalforsamlingerne. 

Bestyrelsen sætter retningen for fællesrådet og dets aktiviteter. 
Bestyrelsen kan uddelegere ad hoc-opgaver til grupper af lokale borgere, med 

deltagelse af både indmeldte medlemmer og ikke-medlemmer. 
 
7.1 Medlemmer af bestyrelsen 

At blive medlem af bestyrelsen er en væsentlig opgave, man skal være sig bevidst 
om. Det indebærer at arbejde for fællesskabets ønsker, og repræsentere de 

beslutninger flertallet i bestyrelsen træffer. Derfor indebærer det at være 



bestyrelsesmedlem at være opsøgende og gå i dialog med sit område, så man har en 
forståelse for forskelligheden i holdninger blandt borgere i sit område, da det er disse 

holdninger, man skal videreformidle i situationer, hvor man optræder som 
repræsentant for sit fællesråd i samarbejdet med Aarhus Kommune.  
Det kan f.eks. være ved foretræde eller når man udtaler sig på vegne af lokalområdet 

i medierne eller i forbindelse med borgerinddragelse. 
 

Det påhviler hver enkelt fællesråds generalforsamling og vedtægter at fastsætte 
bestyrelsens sammensætning og betingelser. Dette omfatter antal medlemmer, 
længden af valgperioden og den overordnede sammensætning. 

Desuden kræves det, at alle bestyrelsesmedlemmer er medlemmer af fællesrådet, 
enten som privatpersoner eller som repræsentanter for registrerede foreninger, 

institutioner eller 
erhvervsvirksomheder. 
 

7.2 Bestyrelsens forpligtigelser 
En demokratisk valgt bestyrelse skal først og fremmest finde ud af, hvordan den 

ønsker at arbejde uden hensyntagen til tidligere traditioner, roller, dogmer, vaner, 
praksis og kulturer. 
Bestyrelsen skal arbejde aktivt på at skabe en mangfoldig sammensætning af 

medlemmerne af bestyrelsen. 
Det individuelle fællesråd forpligter sig til at varetage hele sit områdes interesser i 

samarbejdet med Aarhus Kommune. 
 
Bestyrelsen har ansvaret for at repræsentere lokalområdets mangfoldighed og 

synspunkter i borgerinddragelsen, hvor de repræsenterer fællesrådet. 
Bestyrelsen er ansvarlig for at identificere og håndtere interessekonflikter hos 

bestyrelsesmedlemmer i konkrete sager. 
Aarhus Kommune understøtter arbejdet med at etablere nye strukturer og 

arbejdsmetoder 
igennem den nye arbejdsgruppe, der beskrives i afsnit 11. 
 

8: Vedtægter 
Aarhus Kommune har et sæt standardvedtægter, som fællesrådene opfordres til at 

gøre brug af. Fællesrådene kan også gøre brug af deres egne vedtægter, men det er 
en betingelse for samarbejdet, at disse ikke er i strid med indholdet af denne 
samarbejdsaftale. 

Datoen for deadline af vedtægtsændringer er den 31. december 2025. 
 

9: Forretningsorden: 
Fællesrådets forretningsorden må ikke være i strid med indholdet af denne 
samarbejdsaftale. 

10: Samarbejdet i praksis. 
Teknik og Miljø inddrager fællesrådene på to måder: 

10.1 Ved direkte kontakt til fællesrådene fra en afdeling i Teknik og Miljø, f.eks. i 
forbindelse med planprocesser. 
”Ny Aarhusmodel for borgerinddragelse” beskriver, hvorledes inddragelsen sker 

konkret og hvornår fællesrådene inddrages specifikt i de forskellige former for 
plansager. 

 



I forbindelse med planprocesser er Teknik og Miljø ansvarlig for at sikre 
gennemsigtighed og forventningsafstemning i borgerinddragelsen, så fællesrådene 

bedst muligt kan indgå i det konstruktive samarbejde med Teknik og Miljø på vegne af 
borgerne. Her henvises der til ”Ny Aarhusmodel for borgerinddragelse” for nærmere 
information. 

Teknik og Miljø er ansvarlig for at inddrage fællesrådene så tidligt, som det vurderes 
hensigtsmæssigt eller på forespørgsel fra fællesrådene. 

 
10.2: Via en overordnet organisering og ny arbejdsgruppe, der skal være med til at 
udvikle og evaluerer det løbende samarbejde og fællesrådenes ønsker til Aarhus 

Kommune i forbindelse med samarbejdet. 
 

Arbejdsgruppen er ikke et led mellem fællesrådene og Aarhus Kommune og er ikke 
repræsentant for områderne i forbindelse med inddragelse. 
Arbejdsgruppen for fællesrådene beskrives nærmere i afsnit 11 nedenfor. 

 
11: Arbejdsgruppe for fællesrådene 

Arbejdsgruppen skal bestå af et lige antal repræsentanter, minimum seks og makisum 
ti, for fællesrådene fra henholdsvis oplandet, forstæderne og midtbyen. 
Arbejdsgruppens formål er at tilrettelægge samarbejdet med Teknik og Miljø om 

rebranding af fællesrådene og udvikling af samarbejdet med Aarhus Kommune. 
 

Arbejdsgruppen forestår planlægningen af formandsmøde og fællesrådsseminar i tæt 
samarbejde med Teknik og Miljø, og prioriterer indholdet af disse i forhold til 
nyetablerede fællesråd og et evt.behov for et grundforløb i fællesrådsarbejdet. 

 
Arbejdsgruppen tager initiativ til en evt. revidering af samarbejdsaftalen og 

udarbejder forslag til den i samarbejde med Aarhus Kommune. 
Medlemmer af arbejdsgruppen for fællesrådene har ansvaret for at tage konkrete 

problemstillinger op til dialog i arbejdsgruppen i forbindelse med samarbejdet. 
Arbejdsgruppen har, sammen med forvaltningen, ansvaret for realiseringen af 
fællesrådenes ønsker til Aarhus Kommune i forbindelse med samarbejdet. (Afhænger 

af budgetforhandlingerne) 
Arbejdsgruppen laver sammen med forvaltningen en løbende evaluering af 

samarbejdet om borgerinddragelsen i relation til samarbejdsaftalen og ”Ny 
Aarhusmodel for borgerinddragelse”. Hvordan samarbejdet mellem arbejdsgruppen og 
Teknik og Miljø skal foregå i praksis, planlægges af den nedsatte arbejdsgruppe og 

Teknik og Miljø herunder, hvordan arbejdsgruppen formidler tilbage til fællesrådene 
om sit arbejde. 

 
11.1 Valg til arbejdsgruppen: 
Repræsentanterne til arbejdsgruppen vælges demokratisk af fællesrådenes 

medlemmer via et møde. Afholdelse og facilitering af disse møder understøttes af 
Teknik og Miljø. 

Perioden, man er valgt til i arbejdsgruppen m.m. fastsættes af fællesrådene til det 
årlige 
fællesrådsseminar. 

 
12: Aarhus Kommunes forpligtigelser i forbindelse med samarbejdsaftalen 

Afventer yderligere afklaring. (Kræver øget budgetramme) 



 
13: Opsigelse af samarbejdsaftalen 

Hver part kan til enhver tid uden varsel opsige samarbejdsaftalen, hvis den ene part 
ikke lever op til indholdet af samarbejdsaftalen eller ikke ønsker at være bundet af 
aftalen længere. 

“Ny Aarhusmodel for borgerinddragelse” beskriver følgende i sit samarbejdskodeks, 
der er 

gældende for alle samarbejder, herunder denne samarbejdsaftale. 
“Hvis kodekset ikke efterleves og gentagende gange overtrædes, kan dialogen og 
samarbejdet sættes på pause eller i sidste ende afbrydes. Dette vil ske gennem 

skriftlig dokumentation med henvisning til samarbejdskodekset.” 
Ved opsigelse af aftalen ophører fordele i forbindelse med samarbejdsaftalen, 

understøttelse af fællesrådet fra Teknik og Miljø samt økonomisk tilskud med 
øjeblikkelig virkning. 
 

 
Bilag 4

 
Kære fællesråd 
Foreningen til udvikling af alderens muligheder afholder d. 22. maj 14.30 -16.30 i 

Klostercafeen, Klostergade 37, Aarhus C et åbent møde med stadsarkitekt Anne Mette 
Boye. Titlen er "Byens udvikling- seniorernes muligheder".  
Temaet omfatter hele Aarhus, al den stund de fleste arbejdsfrie seniorer bor uden for 

staden. Se vedlagte statistik. Aarhus opfatter ofte sig selv som en ung by, men de 
ældre voksne er der også - specielt uden for bykernen.  

Som et af udspillene til mødet vil vi (Vi = er en lille gruppe i FUAM) gerne udarbejde 
en oversigt over hvilke ønsker til ældre voksnes muligheder, som I  har drøftet inden 
for de sidste år i de enkelte fællesråd. Seniorer er voksne 70+ . Ønsker kan handle 

om aktiviteter, færdsel, boliger, veje, service mv. Har I ikke drøftet nogen, hører vi 
også gerne fra jer.  

 
Benyt gerne den simple  form:  

Tema Drøftet 
ca. d.  

Resultat 



   

   

   

 

De oplysninger vi har modtaget fra jer, vil blive bragt i foreningens blad "Nyt fra 
FUAM" maj-nummer med deadline d.22.4 og alle oplysninger vil indgå til mødet med 
stadsarkitekten, hvis vi har dem inden 8.maj. 

I er selvfølgelig velkomne til mødet. Deltagelse koster kr. 40- inkl. kaffe/kage 
Hvis I gerne vil have inspiration, kan den findes her: "Brugbare byer for 

seniorer" https://bit.ly/3PVPEkq 
 
Med venlig hilsen 

Knud Ramian 
Eva Tørnæs 

Gunnar Hatt 
 

 
Knud Ramian 
FUAM 

FUAM's blad 
Aldring i Danmark  

Alderens muligheder  og umuligheder på facebook 
Aging Lives 
fulo  

 
Nabohøring  

 
Kære beboer i området 
Som du måske allerede har hørt, planlægges der for en erhvervspark på et 

 
stort område nord for Harlev mellem motorvejen og Hørslev. Aarhus Kom- 

mune oplever, at der er mange spørgsmål til projektet, og derfor vi vil gerne 
 
give jer en status på projektet. 

Derfor inviterer vi til nabomøde om erhvervsparken 
Onsdag den 29. maj 2024 kl. 17.00 – 18.30 

 
Mødet kommer til at foregå på Kirstinelund Ridecenter, der har givet os lov 
 

at låne et lokale, så vi kan tage en gåtur ud på den mark, hvor der planlæg- 
ges for erhvervsparken, hvis der bliver behov for det. Adressen er: 

 
Hørslevvej 137, 8462 Harlev. 
Formålet med mødet er, at du får en status på projektet, men vi vil også 

gerne i dialog med dig og dine naboer om eventuelle bekymringer og jeres 
bud på særlige kvaliteter i området, som Aarhus Kommune skal kende til, 

når planlægningen når lidt længere. 
Projektet er stadig under afklaring, og det betyder, at der stadigvæk foregår 
undersøgelser. I forbindelse med forliget angående havneudvidelsen, blev 

https://bit.ly/3PVPEkq
https://fuam.dk/
https://fuam.dk/index.php/nyt-fra-fuam/
https://flipboard.com/@knuram/aldring-i-danmark-5vu645n9y
http://www.facebook.com/groups/112952357151/
https://flipboard.com/@knuram/aging-lives-ucpbhh6cy


der peget på, at en tørhavn muligvis kan blive en del af erhvervsparken nord 
 

for Harlev. Den mulighed er blevet undersøgt, og det er et ønske, at er- 
hvervsparken også kommer til at rumme en tørhavn. 
 

Tilmelding 
Hvis du har lyst til at deltage, kan du sende en mail til 

 
inddragelse@mtm.aarhus.dk, og skrive hvor mange I kommer fra din hus- 
stand. Tilmelding skal ske senest fredag den 24. maj kl. 12.00. Du er vel- 

kommen til at sende eventuelle spørgsmål på forhånd, så vil vi komme om- 
kring dem i oplægget. 

 
Hvis du ikke har mulighed for at deltage og har spørgsmål, at du altid vel- 
kommen til at kontakte projektleder Jacob Krath på mail: jackr@aarhus.dk 

 
Vi ser frem til at hilse på jer! 

Med venlig hilsen 
Teknik og Miljø, Aarhus Kommune 
 

 
 

 
 
 

Bilag 5 
Blomsterfrøpuljen  

 

 14.01 (for 3 

timer siden) 

 

 

 

  

Kære fællesråd, 
  
Nu er vi klar med endnu en ansøgningsrunde til blomsterfrøpuljen, hvor man lokalt 

kan søge om frø til at omlægge offentligt tilgængelige arealer. Vi håber, at frøpuljen 
kan være med til at skubbe i en retning, hvor flere græsflader omlægges til 

blomsterenge, til glæde for både insekter, dyr og mennesker. 
  

Det behøver ikke være jer som fællesråd, der søger puljen, men vi håber, at I vil 
formidle muligheden videre i jeres lokalområder. 
  

I kan læse mere om puljen og dens retningslinjer her: 
https://www.aarhus.dk/demokrati/projekter-og-samarbejder/natur-og-miljoe/aarhus-

blomstrer-vildt/ 
  
Vi har netop offentliggjort nyheden om frøpuljen på vores facebook 

side: https://www.facebook.com/NaturMiljoAarhus/. I er meget velkomne til at dele 

https://www.aarhus.dk/demokrati/projekter-og-samarbejder/natur-og-miljoe/aarhus-blomstrer-vildt/
https://www.aarhus.dk/demokrati/projekter-og-samarbejder/natur-og-miljoe/aarhus-blomstrer-vildt/
https://www.facebook.com/NaturMiljoAarhus/
https://www.e-julemaerket.dk/?2eb31b73-0e6f-4503-8885-81860a0de44d


nyheden på jeres lokale bysamfunds facebooksider, så vi får nyheden godt ud i alle 
kroge af kommunen. 

  
Ansøgningsfristen til blomsterfrøpuljen er d. 1. september 2024. 
Via ovenstående link til hjemmesiden finder I også et link videre til det online 

ansøgningsskema, der skal bruges til at søge blomsterfrøpuljen. 
  

Vær opmærksom på, at man som ansøger selv har opgaven med at omlægge og drifte 
arealerne, så der er stadig en del arbejde, der ligger hos jer selv. 
  

Husk også at i via vores indsats Smag på Aarhus har mulighed for at få støtte til 
grønne projekter, hvor mennesker og/eller fugle og insekter kan smage på jeres 

lokalområde. Det kan være frugttræer, et krat med hyld, hassel og rød kornel, 
massevis af bærbuske eller et stort fælles rabarberbed. Det kan både være i samspil 
med etableringen af en blomstereng eller selvstændige projekter. I forhold til Smag 

på Aarhus er der ingen ansøgningsfrist – vi behandler løbende. 
Læs mere her: Støtte til vilde og spiselige projekter - Smag på Aarhus 

(smagpaaaarhus.dk) 
  
  

Har I spørgsmål til frøpuljen er I velkomne til at skrive 
til groenneomraader@mtm.aarhus.dk. Spørgsmål til Smag på Aarhus rettes 

til smag@aarhus.dk 
 
Bynaturgruppen  

(Hanne Lund Steffensen <hlst@aarhus.dk) 
 
 

Bilag 6 
Kolt-Hasselager Fællesråd 

 
 

 ons. 15. maj, 20.42 

(for 6 dage siden) 

 

 

 

  

Kære kollegaer i fællesrådene 
 

vi har brug for jeres hjælp. Igennem en længere årrække har vi kæmpet for en fælled 
midt i Kolt-Hasselager. Området er i en lokalplan fra 1980erne udlagt til rekreativt 
areal, men på et tidspunkt beslutter byrådet så, at det i kommuneplanen skal være til 

boliger. I mellemtiden er der bygget så kraftigt her i Kolt-Hasselager, at fælleden i 
dag er centrum - altså præcis midten af vores nu sammenvoksede by, hvor den før lå 

i udkanten.  
En lokalplan er på vej, som skal placere boliger her. I et sårbart drikkevandsområde. I 
en tid, hvor vores skole slet ikke kan følge med udbygningen, og hvor der ikke er 

plads til at bygge mere ud - kun op, og det er dyrt. Kolt-Hasselager har afleveret 
rigtig mange af vores frie arealer til boliger og er vokset meget markant. Og de sidste 

arealer er i søgelyset som boliger.  Vi er egentlig ved at løbe tør for områder, og er 
samtidig indhegnet af motorveje, genvej og jernbane, så grønne fælles arealer kan vi 

http://smagpaaaarhus.dk/nyhed/stoette-til-vilde-og-spiselige-projekter/
http://smagpaaaarhus.dk/nyhed/stoette-til-vilde-og-spiselige-projekter/
mailto:groenneomraader@mtm.aarhus.dk
mailto:smag@aarhus.dk


altså ikke bare finde "længere ude".  Tilbage har vi fælleden, som borgere her har 
peget på.  

Vi har besluttet at forsøge med et borgerforslag. For vi har nu gennem flere år haft 
alle byrådsmedlemmer på besøg, vi har fremvist det, vi har gjort alt, hvad vi er blevet 
foreslået af partier, men alligevel dukker nye forslag til lokalplaner op for boliger. 

Tæt-lav, som vi er ved at drukne i.  
 

Vi vil derfor høre om I vil hjælpe os med at dele dette borgerforslag, så flest mulige 
skriver under, inden fristen udløber for os.  
 

Her nedenfor er link til borgerforslaget:  
  

https://deltag.aarhus.dk/node/817 
 
På forhånd mange tak - og sig endelig til, hvis vi kan hjælpe jer en anden gang :-) 

 
Venlig hilsen 

 
 
Karen Balling Radmer, formand 

Kolt-Hasselager Fællesråd 
8361 Hasselager 

 
Mobil: 51562531 
Email: formand@kolthasselager.dk 

Web: www.kolthasselager.dk 
 

 
 

Bilag 8 

Michael Rønde <michaelrnde@gmail.com> 
 

ons. 15. maj, 09.22 
(for 6 dage siden) 

 

 

 

 til post 

 
 

Hej Merethe ? 
 

Læset lige på hjemmesiden at der evt. skulle være et metaldetektor arr. her i 
foreningen 
 

Jeg er jo aktiv detektorfører igennem 12 år her i området og kunne hjælpe, både med 
et oplæg om hvordan og hvad, samt regler..  

Kan fortælle og fremvise hvad der er fundet her i området og en måske tur i marken.. 
 
Hvem er tovholder på dette ? 

  
 

https://deltag.aarhus.dk/node/817
mailto:formand@kolthasselager.dk
http://www.kolthasselager.dk/


 


